

## **Backgrounder: Questions and answers about abortion in Canada**

### **Does a woman have the right to choose abortion in Canada?**

No, there exists no court-defined or Charter right to abortion in Canada. Abortion was first decriminalized in 1969. Prior to this, committing an abortion was a crime (homicide) under the Criminal Code. In *R. v. Morgentaler*, 1988, the Supreme Court of Canada made its landmark decision to throw out the 1969 abortion law on the basis that it was “unconstitutional,” ruling that the law’s detailed criteria for obtaining an abortion violated a woman’s Charter right to “security of the person.”

Neither the Canadian Charter of Rights and Freedoms nor the Supreme Court of Canada established a right to abortion. The Supreme Court tasked Parliament in 1988 with creating a new law. This never happened, though an attempt was made in 1989 with the flawed Bill C-43 (An Act respecting abortion). Abortion in Canada still persists in a legal vacuum to this day, leaving the pre-born with no legal protection.

### **Is there such a thing as a “safe” abortion in Canada?**

No, abortion results in the death of the child inside his or her mother’s womb. Abortion is never safe for the pre-born baby and poses serious risks to the woman’s physical and/or psychological well-being.

### **Is it only the woman’s body that matters when it comes to abortion?**

No, there is also the body of the pre-born child that has DNA, brainwaves, and a heartbeat separate from the mother. If the child is male, he also has male testicles. His male organ cannot be part of the “woman’s body.” A new unique human life begins at conception, when sperm meets egg. The newly conceived human being needs only time and space for the miracle of his or her life to unfold. If a woman aborted her own body, she would be dead.

### **Should preborn children be protected in Canada?**

The Charter of Rights and Freedoms states that “Everyone has the right to life, liberty and security of the person.” Canadian law deliberately excludes humans in the womb, stating that a child only “becomes a human being” when it has “completely proceeded [...] from the body of its mother.” This legal fiction is not only bad science, but it blatantly denies humanity to the pre-born, stripping them of their right to life. This is discrimination based on age and based on location. It is unjust. It is wrong. Because of this legal definition, abortion is permitted throughout all 9 months of pregnancy, for any reason or no reason whatsoever, up to the moment of birth.

### **Are there alternatives to abortion in Canada?**

Yes, there is the option of adoption and there is also the option of parenting. There are about 150 pregnancy care centres across Canada to help women in numerous ways, including providing diapers, baby clothes, food items, housing, and a community that supports them. These groups exist to help meet pregnant women’s physical, emotional, legal, and spiritual needs throughout their pregnancy and following the birth of their child. They are a wonderful and needed resource in our country. Prime Minister Trudeau is moving to remove charitable status from these organization which could cripple many of them.

### **Do some women regret abortion?**

Yes, there are groups such as [Silent No More Awareness](#) which provides a space where women who have had abortions tell their real-life stories about how it negatively impacted them. Numerous post-abortive women make clear the devastation that abortion brings to both women and men. There are many pro-life groups that seek to bring healing to post-abortive women who want help, such as [Rachel’s Vineyard](#) along with [Silent No More Awareness](#). Medical research organizations such as the [deVeber Institute](#) collect and publish information on the negative impact of abortion. Dismissing abortion regret is to ignore the lived experience of numerous hurting women.

Please check out Campaign Life Coalition’s Canadian Facts about Abortion webpage [here](#).

# The March For Life 2022 Theme: I AM



## **"I AM" is a shout into the abyss that "I exist."**

Debates about abortion are characterized by phrases like "women's rights" and "My Body, My Choice" – as if there wasn't another human involved and whose rights must be taken into account. The preborn are real. They have already entered into this world, even though they may be hidden from us most of the time—revealed only in brief snapshots through ultrasound technology.



## **"I AM" is a claim to existence—an assertion that says "I am here! Notice me!"**

It is a challenge to those who are "pro-choice" to see the preborn, to recognize them. It is a challenge to those who are pro-life to remember for whom we fight, whose lives are at stake. It is a challenge to all of us to ask ourselves what other existences we might be overlooking—those of mothers in crisis pregnancies, the elderly, or disabled—and to respond by affirming their presence, their humanity.



## **"I AM" declares that existence is enough.**

No human being should have to argue for his/her worth. It's not something that's earned. Our worth is inherent; it lies not in what we do, but in what we are: human. While we value what abilities we have been given, they are not the source of our value. Mistaking them as such is reductionist; that is, it reduces the incredible complexity and beauty of the human person into a simply calculation of what he or she can contribute to society."The late Dame Cicely Saunders, pioneer of modern hospice and palliative care, imparted: "You matter because you are you, and you matter to the end of your life. We will do all we can not only to help you die peacefully, but also to live until you die."



## **"I AM" demands a law to protect the preborn.**

Our country does not grant the preborn any legal recognition. The Criminal Code of Canada defines a "human being" as a child who has "completely proceeded, in a living state, from the body of its mother." Planned Parenthood and other pro-abortion groups similarly wish to erase the preborn, referring to them simply as "the pregnancy." Pregnancy is a state of being, not a preborn human.



## **"I AM" is the name of God, shared with Moses when his people were in bondage.**

3600 years later, the world finds itself in bondage again, through the scourge of abortion and euthanasia. Under the illusion of "freedom of choice," we have become slaves to sin. There is only one path through the "Red Sea" of the Culture of Death – and that is following the path of the Great "I AM," who is the Way, the Truth and the LIFE!



NATIONAL  
**MARCH  
 FOR LIFE**

**MARCH FOR LIFE WEEK: MAY 7-13 – OTTAWA & ONLINE**

\*For online programming, subscribe to [youtube.com/marchforlifecanada](https://youtube.com/marchforlifecanada)

**LIFE ON FILM  
 PRO-LIFE SERIES**

March 27 – May 13  
 (online\*) Sundays at 8:00 pm EDT  
 Watch on [youtube.com/marchforlifecanada](https://youtube.com/marchforlifecanada)

**NATIONAL PRO-LIFE  
 ROUNDTABLE:  
 “I AM STANDING FOR LIFE”**

Saturday, May 7  
 (online\*) 8:00 pm EDT  
 Featuring a dynamic group of speakers  
 Watch on [youtube.com/marchforlifecanada](https://youtube.com/marchforlifecanada)

**CANADIAN PREMIERE:  
 LIFEMARK**

Tuesday, May 10 (In Person) Film Screening  
 7:30 pm | Ottawa Location TBA  
 Get tickets at [marchforlife.ca](https://marchforlife.ca) or call 613.729.0379

**“I AM THE PRO-LIFE  
 GENERATION”  
 YOUTH SUMMIT**

Sponsored by Niagara Region Right to Life.  
 Visit [marchforlife.ca/youth-summit](https://marchforlife.ca/youth-summit) for details.



Wednesday, May 11  
 2:30 pm EDT  
 (online\* and in person)  
 St. Mary’s Church (100 Young St. Ottawa)  
 Speakers: David J. Scotton & Emily Albrecht



**CANDLELIGHT  
 VIGIL**

Wednesday, May 11  
 9:00 pm EDT  
 Human Rights Monument, Ottawa (220 Elgin St.)  
 Mass at 7:30 pm EDT | St. Theresa Church (721 Somerset St. W.)

**MASSES & PRAYER  
 SERVICES**

Thursday, May 12 – 10 am EDT Masses  
 Notre Dame Cathedral – Bilingual (385 Sussex Dr.)  
 St. Patricks Basilica (220 Kent St.)  
 St. Clement – Latin (528 Old St. Patrick St.)

**RALLY &  
 MARCH**

Attend in person or  
 watch live on [EWTN.com](https://EWTN.com)

Thursday, May 12 – 12:30 – 3:30 pm EDT  
 12:30 pm – Rally on Parliament Hill  
 1:30 pm – March downtown Ottawa  
 2:30 pm – Silent No More Awareness Presentations  
 3:00 pm – Closing Prayer Service: Metropolitan Andrey Sheptytsky Institute

**ROSE  
 DINNER**

Thursday, May 12 | Reception: 5:30 pm EDT | Dinner: 6:30 pm EDT  
 Tickets \$110/person | Ottawa Conference Centre (200 Coventry Rd.)  
 Speaker: Seth Dillon, CEO of The Babylon Bee  
 Seth will be joining the Rose Dinner virtually as part of a live  
 interactive panel discussion.



## **Information : Questions et réponses sur l'avortement au Canada**

### **Existe-t-il au Canada un droit à l'avortement?**

Non, ni les cours ni la Charte n'énoncent de droit à l'avortement au Canada. L'avortement n'a été décriminalisé qu'en 1969. Avant cette date, la personne qui procédait à un avortement commettait un crime (homicide) aux termes du Code criminel. Dans l'arrêt R. c. Morgentaler, 1988, la Cour suprême du Canada a déclaré inconstitutionnelle la loi de 1969 sur l'avortement au motif que les critères détaillés que cette loi imposait à l'obtention d'un avortement enfreignaient la « sécurité de la personne » garantie aux femmes dans la Charte.

Ni la Charte canadienne des droits et libertés ni la Cour suprême du Canada n'établissent de droit à l'avortement. En 1988, la Cour suprême a chargé le Parlement d'adopter une nouvelle loi, ce qu'il n'a jamais fait, bien qu'il ait essayé en 1989 d'adopter un projet de loi imparfait dans ce domaine (le projet de loi C-43). Ce vide juridique persiste aujourd'hui, et l'enfant à naître n'a aucune protection juridique au Canada.

### **L'avortement est-il « sans danger » au Canada?**

Non. L'avortement entraîne la mort de l'enfant qui vit dans le ventre de la mère. L'avortement n'est donc jamais sans danger pour le bébé à naître. De plus, il présente des risques sérieux pour le bien-être physique et psychologique de la mère.

### **Le corps de la femme est-il le seul qui compte lorsqu'il y a avortement?**

Non. Il y a aussi le corps de l'enfant à naître, dont l'ADN, les ondes cérébrales et les battements de cœur sont distincts de ceux de la mère. Si l'enfant est de sexe masculin, il possède par ailleurs des testicules, qui ne sauraient faire partie du « corps de la femme ». Une nouvelle vie humaine commence à la conception, lorsque le spermatozoïde féconde l'ovule. Le nouvel être humain alors conçu n'a besoin que de temps et d'espace pour se développer. Si ce qui était tué au moment de l'avortement était le corps de la femme, il y aurait décès de celle-ci.

### **Faudrait-il protéger les enfants à naître au Canada?**

On lit dans la Charte des droits et libertés que « chacun a droit à la vie, à la liberté et à la sécurité de sa personne ». Or, le droit canadien exclut délibérément les enfants à naître, puisqu'il énonce que l'enfant ne « devient un être humain » que « lorsqu'il est complètement sorti [...] du sein de sa mère ». Cette fiction juridique, en plus de contredire les connaissances scientifiques, nie de façon flagrante l'humanité de l'enfant à naître et le prive de son droit à la vie. C'est de la discrimination injuste fondée sur l'âge et sur le lieu. Cette définition juridique permet à l'avortement d'avoir lieu tout le long des neuf mois de la grossesse, jusqu'au moment de la naissance, et ce, quelle que soit la raison.

### **Y a-t-il d'autres solutions que l'avortement au Canada?**

Oui, il y a l'adoption et l'acceptation de l'enfant par les parents. On trouve au Canada quelque 150 centres d'aide aux femmes enceintes, où celles-ci peuvent obtenir de l'aide sous de nombreuses formes (couches, vêtements pour bébé, denrées alimentaires, hébergement, soutien communautaire). Ces groupes aident à répondre aux besoins physiques, émotionnels, juridiques et spirituels des femmes pendant la grossesse et après la naissance. Ces ressources merveilleuses et si nécessaires au Canada sont toutefois menacées par le Premier Ministre Trudeau, qui veut leur retirer leur statut d'organisme de bienfaisance.

### **Certaines femmes regrettent-elles leur avortement?**

Oui, il existe des groupes comme Silent No More Awareness qui permettent aux femmes de témoigner des conséquences négatives que leur avortement a eues sur elles. De nombreuses femmes dans cette situation déplorent l'effet dévastateur de l'avortement sur les femmes et les hommes. Beaucoup de groupes pro-vie, comme Rachel's Vineyard et Silent No More Awareness, aident les femmes ayant vécu un avortement à faire un cheminement de guérison si elles le désirent. Par ailleurs, des organismes de recherche comme le deVeber Institute recueillent et publient des études sur l'impact négatif de l'avortement. Nier les regrets vécus après l'avortement, c'est faire fi des souffrances de nombreuses femmes.

Pour connaître plus de faits sur l'avortement au Canada, cliquer [ici](#).

## THÈME DE LA MARCHÉ NATIONALE POUR LA VIE DE 2022 : « JE SUIS »

### « JE SUIS », c'est crier « J'existe! »

Les débats sur l'avortement sont caractérisés par des formules comme « droits de la femme » ou « mon corps, mon choix », comme s'il n'y avait pas un autre être humain en jeu, qui a des droits lui aussi. L'enfant existe avant de naître. Il se trouve parmi nous, même s'il est caché à nos yeux, sauf quand nous pouvons l'apercevoir grâce à l'échographie.

### « JE SUIS » est une déclaration d'existence : « Je suis ici! Regardez- moi! »

Les personnes « pro-choix » ont de la difficulté à voir les enfants à naître, à les reconnaître. Et de même, les personnes pro-vie peuvent oublier ces êtres pour qui nous combattons, dont la vie est en danger. Tous, nous devons donc nous efforcer de songer à ceux que nous tendons à oublier – les femmes enceintes en détresse, les personnes âgées, les personnes handicapés – et nous devons affirmer leur existence, leur humanité.

### « JE SUIS », c'est dire que notre valeur découle de notre existence.

Aucun être humain ne devrait avoir à démontrer sa valeur. En effet, notre valeur est inhérente, elle n'est pas acquise. Elle ne réside pas dans ce que nous savons faire, mais dans ce que nous sommes : un être humain. Nos capacités sont précieuses, mais elles ne sont pas la source de notre valeur; en effet, la complexité et la beauté de l'être humain ne peuvent être réduites au simple calcul de ce qu'il peut apporter à la société. Comme le disait Cicely Saunders, une des fondatrices des soins palliatifs modernes, « chaque personne est importante en tant que telle, jusqu'à la fin de sa vie. Nous nous devons de l'aider à mourir paisiblement, mais aussi à vivre jusqu'à la fin ».

### « JE SUIS », c'est réclamer la protection des enfants à naître.

Notre pays refuse aux enfants à naître toute reconnaissance dans la loi. Selon le [Code criminel du Canada](#), « un enfant devient un être humain lorsqu'il est complètement sorti, vivant, du sein de sa mère ». Les organismes pro-avortement comme Planned Parenthood veulent de même effacer la réalité de l'enfant à naître, en parlant uniquement de « grossesse ». Mais la grossesse, c'est l'état de la femme enceinte, non l'être humain à naître qu'elle porte en elle.

### « JE SUIS », c'est le nom de Dieu, annoncé à Moïse quand son peuple était en esclavage.

Aujourd'hui, quelque 3600 ans plus tard, le monde est à nouveau esclave – du fléau de l'avortement et de l'euthanasie. L'illusion de la « liberté de choisir » nous rend esclaves du péché. Et le chemin à travers cette « mer Rouge » de la culture de la mort, c'est celui que nous offre « JE SUIS », qui est le chemin, la vérité et la VIE!



MAY 7-13, 2022  
OTTAWA | PARLIAMENT HILL  
IN PERSON & ONLINE





### SÉRIE DE FILMS PRO-VIE en ligne\*

Du 28 mars au 8 mai  
Les dimanches à 20 h HAE

### TABLE RONDE NATIONALE : « JE DÉFENDS LA VIE » en ligne

Le samedi 7 mai à 20 h HAE

**Panélistes :** Alex Schadenberg, Euthanasia Prevention Coalition, Angelina Ireland, Delta Hospice Society, sœur Antoniana Maria, Sisters of Life, Josie Luetke, Campaign Life Coalition. Animée par Kevin Dunn, Dunn Media

### PREMIÈRE AU CANADA : LIFEMARK en personne

Présentation d'un film

Le mardi 10 mai à 19 h 30

Lieu à Ottawa à confirmer

Billets disponibles à [marchforlife.ca](http://marchforlife.ca) ou au 613-729-0379

Nombre de places limité

### SOMMET DES JEUNES « GÉNÉRATION PRO-VIE » (en personne et en ligne)

Le mercredi 11 mai inscription à 14 h 30 HAE

St. Mary's Church (100, rue Young, Ottawa)

**Conférenciers :** DAVID J. SCOTTON ET EMILY ALBRECHT

Parrainé par Niagara Region Right to Life.

Détails et billets: [marchforlife.ca/youth-summit](http://marchforlife.ca/youth-summit)

### VIGILE AUX CHANDELLES (en personne et en ligne)

Le mercredi 11 mai à 21 h HAE

Monument canadien pour les droits de la personne, 220, rue Elgin, Ottawa

Messe avant la vigile à 19 h 30 - St. Theresa Church (721, rue Somerset O.) en personne

### MESSES ET SERVICE DE PRIÈRE en personne

12 mai 2022

10 h Messes

- Cathédrale Notre-Dame - bilingue (385, prom. Sussex) diffusée par EWTN
- St. Patrick's Basilica - anglais (220, rue Kent)
- Saint-Clément - latin (528, rue Old St. Patrick)

### RASSEMBLEMENT ET MARCHÉ en personne ou en direct sur EWTN

12 mai de 12 h 30 à 15 h 30 HAE

12 h 30 - rassemblement sur la Colline du Parlement

13 h 30 - marche au centre-ville d'Ottawa

14 h 30 - témoignages de Silent No More

15 h - prières de clôture : Metropolitan Andrey Sheptytsky Institute

### BANQUET POUR LA VIE en personne

Le jeudi 12 mai

Réception : 17 h 30 et souper : 18 h 30

Billets : 110 \$/personne

Ottawa Conference & Events Centre (200 Coventry Rd.)

Détails et billets : [marchforlife.ca](http://marchforlife.ca)

**Conférencier :** SETH DILLON, PDG de Babylon Bee ([participation virtuelle à une discussion interactive](#)).

\*La programmation en ligne se trouve à [marchforlife.ca](http://marchforlife.ca) ou à [youtube.com/marchforlifecanada](https://www.youtube.com/marchforlifecanada)  
Renseignements et dernières infos : [marchforlife.ca](http://marchforlife.ca), [clcottawa@campaignlifecoalition.com](mailto:clcottawa@campaignlifecoalition.com),  
613-729-0379